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Les Quatre Columnes
Les Quatre Columnes, situades a Montjuïc, Barcelo-
na, són un símbol del catalanisme i la identitat cata-
lana. Construïdes el 1919 per l’arquitecte Josep Puig 
i Cadafalch, representaven les quatre barres de la 
Senyera, la bandera de Catalunya. No obstant això, 
van ser enderrocades el 1928 durant la dictadura de 
Primo de Rivera en un intent d’eliminar-ne el significat 
polític. L’any 2010, després d’anys de reivindicació, 
van ser reconstruïdes al seu emplaçament original a 
prop de la Font Màgica de Montjuïc, retornant a la 
ciutat un emblema de la seva història i cultura. Avui 
dia, aquestes columnes s’han convertit en un punt de 
trobada per a actes i manifestacions culturals i políti-
ques. La seva presència recorda la lluita per la identi-
tat i els drets de Catalunya al llarg del temps.
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L’aprovació d’una Llei de l’Estatut de Municipis Rurals és un 
pas fonamental per garantir l’equitat territorial i donar respos-
ta a les necessitats específiques dels nostres pobles. Des de 
l’Associació Catalana de Municipis (ACM), celebrem aquest 
avenç legislatiu, que sorgeix d’un treball intens i sostingut de 
les entitats municipalistes. No obstant això, també som cons-
cients que encara queda camí per recórrer per assegurar que 
aquesta norma sigui una eina realment eficaç per als munici-
pis petits i rurals del nostre país.

El nostre compromís amb el municipalisme ens ha portat a 
participar activament en l’elaboració d’aquesta llei, amb 
l’objectiu de millorar-ne el contingut i ajustar-lo a les necessi-
tats reals del territori. Celebrem que moltes propostes hagin 
estat incorporades, i volem seguir col·laborant per tal que les 
modificacions introduïdes siguin consensuades amb el món 
local. Un marc normatiu d’aquestes característiques ha de ser 
fruit del diàleg i la col·laboració de tots els agents implicats.

Entre els aspectes més rellevants que la llei ha d’abordar vull 
destacar la necessitat d’una delimitació objectiva dels mu-
nicipis inclosos en l’àmbit d’aplicació. Així mateix, reclamem 
que els serveis prestats pels ajuntaments, malgrat no ser de 
la seva competència directa, siguin reconeguts i finançats 
adequadament.

L’augment del 15% en l’aportació al Fons de Cooperació Lo-
cal per als Consells Comarcals és un bon punt de partida, 
però cal seguir treballant per garantir una distribució justa 
dels recursos. A més, la connectivitat ha de ser una realitat 
per a tots els municipis en un termini de tres anys, garantint 
cobertura de telefonia mòbil i desplegament de fibra òptica 
pública.

L’ACM continuarà treballant amb fermesa per defensar els 
interessos dels municipis rurals i per garantir que aquesta llei 
sigui una eina efectiva que permeti millorar les condicions de 
vida de tots els ciutadans, independentment d’on visquin. La 
col·laboració entre institucions és fonamental per construir un 
futur més just, equilibrat i sostenible per al conjunt del territori.

Meritxell Budó
Presidenta de l’ACM
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EDITORIAL

Una llei per als municipis 
rurals: consens i 
compromís

Imprès sobre Satimat Green.
L’ús d’aquest paper redueix l’impacte mediambiental en:

154 kg
d’escombraries

14 kg
de CO2

139 km
en un cotxe 
europeu 
estàndard

3.346 litres 
d’aigua

333 kwh
d’energia

251 kg
de fusta

www.acm.cat
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ACTUALITAT

L’Associació Catalana de Municipis i l’Ajuntament 
de Girona reclamen una reforma urgent del 
finançament local
El passat dimarts 4 de febrer a la tarda, 
va tenir lloc una trobada institucional entre 
l’Associació Catalana de Municipis (ACM) 
i l’Ajuntament de Girona amb l’objectiu 
d’abordar la necessitat de millorar el fi-
nançament local. A la reunió, que es va 
celebrar a l’Ajuntament de Girona, hi van 
participar la presidenta de l’ACM i alcal-
dessa de La Garriga, Meritxell Budó, el 
vicepresident primer de l’ACM i alcalde 
del Masnou, Jaume Oliveras, i l’alcalde 
de Girona, Lluc Salellas, la vicealcaldessa 
i regidora de Promoció Econòmica i Ser-
veis Jurídics de l’Ajuntament de Girona, 
Gemma Geis, i el tinent d’alcaldia i regidor 
de Cultura del consistori, Quim Ayats.

Durant la reunió, ambdues institucions van 
coincidir en la importància d’una reforma 
estructural del model de finançament mu-
nicipal, destacant que els ens locals han 
estat els principals garants dels serveis 
públics en un context d’estabilitat pressu-
postària que ha limitat greument la seva 
autonomia financera. A més, van recordar 
que la legislació vigent ha imposat restric-
cions que dificulten la capacitat d’acció 
dels ajuntaments davant les necessitats 
socials i econòmiques creixents.

En aquest sentit la presidenta de l’ACM, 
Meritxell Budó, va destacar que ja al des-
embre en la XXVIII Assemblea de l’ACM 
es va aprovar una proposta de resolució 
per exigir una reforma del sistema de fi-
nançament local, demanant incrementar 
els fons incondicionats per als municipis, 
millorar el finançament de les competèn-
cies delegades i compartides, suspendre 
l’aplicació de les regles fiscals que limiten 
la utilització de romanents, i compensar 
la pèrdua d’ingressos derivada de la re-
forma de la plusvàlua municipal, entre 
d’altres.

Així, a l’octubre passat l’ACM va posar 
en marxa l’Observatori de les Finances 
Locals, un portal que ofereix dades ob-
jectives sobre l’evolució financera dels 
municipis catalans en els darrers deu 
anys. Budó ha reiterat que portem més 

de 20 anys amb un finançament “obsolet 
i insuficient” que “evidencia que el model 
ja no respon a les necessitats reals dels 
municipis i limita la seva capacitat de 
gestió”. Ha alertat que “el municipalisme 
no pot esperar més. Exigim un nou mo-
del de finançament local que garanteixi la 
suficiència financera dels ajuntaments i la 
qualitat dels serveis públics que oferim. 
Som la primera porta de la ciutadania i 
necessitem eines i recursos adequats per 
continuar sent-ho amb garanties”.

El vicepresident primer de l’ACM, Jaume 
Oliveras, va reiterar que “els ajuntaments 
som la primera línia de resposta als reptes 
socials, però el sistema de finançament 
actual ens limita. Cal una reforma urgent 
per garantir recursos suficients i auto-
nomia real per gestionar-los”. Al mateix 
temps va insistir que “només amb la unitat 
del municipalisme podrem exigir un fi-
nançament just i estable. Els ajuntaments 
no podem seguir sent mers executors; ne-
cessitem recursos i veu en les decisions”.

L’Observatori ofereix dades concretes i 
territorialitzades al voltant de qüestions i 
permet extreure conclusions molt clares. 
Per exemple, els municipis han perdut 
la meitat de la recaptació procedent de 
l’impost de plusvàlues a causa de la seva 
reforma. Els municipis disposen de més 
de 2.700 milions d’euros en romanents 
que no poden utilitzar lliurement a causa 
de l’aplicació de les regles fiscals. O per 
posar un altre exemple els ajuntaments 

catalans són els que reben menys trans-
ferències de l’Estat, una dada que pren 
més rellevància si es té en compte que 
Catalunya és el tercer territori amb el cost 
de via més alt i, per tant, un servei és més 
car que en altres zones de l’Estat. Totes 
aquestes dades econòmiques es poden 
visualitzar a l’Observatori de Finances Lo-
cals i també es poden trobar relatives a 
cada municipi concret: https://financeslo-
cals.acm.cat/

L’alcalde de Girona, Lluc Salellas, va re-
marcar la necessitat que les ciutats mitja-
nes com Girona disposin d’un model de 
finançament que reconegui el seu paper 
clau en la prestació de serveis essen-
cials a la ciutadania. Va recordar que “els 
ajuntaments com a institució més prope-
ra amb la ciutadania cada vegada ens 
pertoca oferir més serveis però alhora 
cada vegada estem més limitats a l’hora 
de decidir on i com podem destinar els 
recursos. Des de Girona reclamem de 
manera urgent una reforma del model 
de finançament local de manera que ens 
permeti gestionar els diners per tal de tirar 
endavant projectes que millorin la vida de 
la gent”.

L’ACM i l’Ajuntament de Girona van rea-
firmar el seu compromís per seguir recla-
mant i treballar per aconseguir un sistema 
de finançament més equitatiu i sostenible, 
que permeti als municipis afrontar amb 
garanties els reptes socials i econòmics 
del futur.
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ACTUALITAT

Reunió amb la consellera d’Educació per enfortir 
la col·laboració institucional en matèria educativa
El vicepresident primer Jaume Oliveras i 
el vicepresident de l’Àrea d’Educació, Es-
ports i Cultura, Isidre Sierra, es van reunir 
el passat 6 de febrer amb la Consellera 
d’Educació i Formació Professional, Esther 
Niubó. La trobada, a la seu del Departa-
ment d’Educació, va servir com a reunió 
institucional de presentació i per abordar 
qüestions estratègiques per al municipalis-
me en matèria educativa.

Entre els temes tractats, es van posar en 
relleu la necessitat de reconèixer el servei 
d’educació 0-3 anys com a part integral 
del sistema educatiu, així com garantir 
un finançament sostenible i equitatiu. En 
aquest sentit, es va desyaar que per al 
proper curs escolar es preveu augmentar 
el finançament de les escoles bressol fins 
als 1.800 euros per alumne, 200 euros més 
que l’actual.L ’ACM també va insistir en la 
importància d’establir un contracte progra-
ma com a eina de relació administrativa 
estable entre el Departament d’Educació i 
el món local. Aquest model hauria de subs-
tituir el sistema de convenis actual, aportant 

més seguretat i previsió financera als mu-
nicipis, així com flexibilitat per adaptar-se 
a les realitats territorials. Així mateix, es va 
defensar la necessitat de garantir un com-
promís econòmic definit mitjançant previ-
sions plurianuals per millorar la planificació 
municipal.

L’ACM també va posar sobre la taula la 
necessitat d’un major reconeixement del 
paper del món local en la governança del 
sistema educatiu, demanant una participa-

ció efectiva en les decisions estratègiques 
des del seu inici i en condicions d’igualtat i 
corresponsabilitat.

Finalment, s’han abordat diversos projectes 
normatius en tràmit, com l’avantprojecte 
de llei d’universalització del cicle inicial 
d’educació infantil i el projecte de de-
cret sobre els centres de noves oportu-
nitats, així com el compromís del Govern 
d’incrementar el finançament educatiu fins 
al 6% del PIB.

Primera trobada institucional amb la nova 
Conselleria de Política Lingüística
El dijous 6 de febrer va tenir lloc una reunió 
institucional entre representants de l’ACM 
i el nou conseller de Política Lingüística, 
Francesc Xavier Vila. La trobada, a la seu 
del Departament, amb la participació del vi-
cepresident primer de l’ACM, Jaume Olive-
ras, i el vicepresident de l’Àrea d’Educació, 
Esports i Cultura, Isidre Sierra, va sevrir per 
establir les primeres línies de treball conjun-
tes per a la promoció del català en l’àmbit 
local.

Durant la reunió es van tractar diverses 
qüestions estratègiques relacionades 
amb el foment del català en l’àmbit muni-
cipal. Entre els principals punts abordats 
hi ha la necessitat de promoure el català a 
l’administració local, garantir el seu ús en 
la gestió diària dels ajuntaments i impulsar 
recursos per a la formació lingüística del 
personal municipal. També es van posar 
sobre la taula la importància de desenvolu-

par plans locals per fomentar l’ús del català 
en el comerç, l’hostaleria i altres serveis de 
proximitat, així com l’impuls d’iniciatives de 
normalització lingüística a l’espai públic. En 
aquest sentit, es treballarà per reforçar els 
programes d’acollida i integració lingüísti-
ca destinats a nouvinguts, promovent una 
coordinació més estreta entre municipis 
i consorcis.Aquest primer contacte entre 
l’ACM i el Departament de Política Lingüís-

tica s’emmarca dins del compromís del 
Govern per impulsar el Pacte Nacional per 
la Llengua i reforçar l’ús del català com a 
llengua comuna i de trobada en tots els àm-
bits de la societat. En els pròxims mesos, 
es preveu donar continuïtat a aquesta 
col·laboració amb l’objectiu d’enfortir les 
polítiques lingüístiques municipals i garan-
tir el ple desenvolupament del català arreu 
del territori.

Jaume Oliveras, al mig, acompanyat del vicepresident Isidre Sierra, en la reunió amb la consellera.
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ACTUALITAT

Reunió amb la consellera d’Igualtat i Feminisme 
per millorar la coordinació i l’impuls de polítiques 
d’igualtat efectives
La presidenta de l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM), Meritxell Budó, i 
el vicepresident primer, Jaume Olive-
ras, es van reunir el 18 de febrer amb 
la consellera d’Igualtat i Feminisme, 
Eva Menor, en una trobada institucional 
per establir vies de col·laboració en-
tre el món local i el Govern en matèria 
d’igualtat. Durant la reunió es van posar 
sobre la taula la necessitat de garantir 
una millor coordinació entre els munici-
pis i la Generalitat per impulsar políti-
ques d’igualtat efectives. 

Un dels temes destacats va ser la re-
visió del Contracte Programa, que 
actualment genera inestabilitat en la 
contractació del personal tècnic als 
consells comarcals a causa de les li-
mitacions normatives. Des de l’ACM 
es va insistir en la necessitat d’explorar 
solucions jurídiques que permetin esta-
bilitzar aquestes figures professionals 
sense incórrer en restriccions legals.

Un altre punt clau va estar la lluita contra 
la violència masclista. En aquest àmbit, 
l’ACM va reivindicar més finançament i 
reforç dels Serveis d’Intervenció Espe-
cialitzada (SIE) a nivell municipal, així 
com una millora de la coordinació en-
tre els serveis locals i autonòmics per 
garantir una resposta més eficient a les 
víctimes.També, es van abordar altres 

qüestions com el foment de la igualtat 
d’oportunitats laborals per a les dones, la 
inclusió de la perspectiva de gènere en 
les polítiques municipals i la col·laboració 
en campanyes locals per promoure la di-
versitat sexual i de gènere i fomentar a 
nivell educatiu la igualtat i la prevenció de 
la violència masclista a escoles i instituts, 
entre d’altres qüestions.

Trobada institucional amb els representants del 
Consell d‘Alcaldies del Maresme
El 14 de febrer la presidenta de l’ACM, 
Meritxell Budó, i el vicepresident primer, 
Jaume Oliveras, van participar en el 
Consell d’Alcaldies del Maresme, que 
es va celebrar a Mataró. Aquesta troba-
da amb els alcaldes i alcaldesses de la 
comarca va servir per enfortir la coope-
ració municipal i escoltar les inquietuds 
del món local.

Durant la sessió, Budó i Oliveras van 
presentar els serveis que l’Associació 
Catalana de Municipis posa a disposi-
ció dels ajuntaments de la comarca i, 
en especial, l’Observatori de les Finan-
ces Locals, un portal que permet veure 
l’evolució i impacte de les finances lo-
cals en la darrera dècada. 

L’ACM treballa per oferir suport als 
municipis amb eines i recursos que 
contribueixen a millorar la gestió local 

i a afrontar els reptes comuns dels ens 
locals.Aquesta trobada s’ha emmarcat 
en l’estratègia de proximitat de l’ACM, 
que prioritza el contacte directe amb els 
municipis per conèixer de primera mà 
les seves necessitats i reivindicacions. 

La sessió també va permetre intercan-

viar impressions, conèixer inquietuds i 
necessitats dels alcaldes i alcaldesses 
del Maresme per tal de teixir estratègies 
per aconseguir millorar no només el fi-
nançament dels ens locals sinó també 
la seva capacitat d’acció i, en últim ter-
me, millorar la qualitat dels serveis pú-
blics i el benestar de la ciutadania.

Meritxell Budó i Jaume Oliveras en el Consell d’alcaldies del Consell Comarcal del Maresme.

La Consellera d’Igualtat, al fons a l’esquerra, en la reunió amb els representants de l’ACM.
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Presentem l’Observatori de les Finances Locals 
al Parlament de Catalunya
El 20 de febrer la presidenta de l’ACM, 
Meritxell Budó, i el vicepresident primer de 
l’entitat, Jaume Oliveras, van comparèixer 
davant la Comissió d’Afers Institucionals 
del Parlament de Catalunya per presentar 
l’Observatori de les Finances Locals i de-
nunciar la situació d’infrafinançament que 
pateixen els ens locals. L’Observatori de 
les Finances Locals és un espai web inte-
ractiu, que l’ACM va activar el passat mes 
d’octubre, que integra un seguit de treballs 
amb dades per entendre el problema en-
dèmic de les finances dels ens locals. 

Durant la seva intervenció, Meritxell Budó 
va posar de manifest l’evolució negativa 
de la participació dels governs locals en la 
despesa pública. Segons dades del Minis-
teri d’Hisenda, mentre que l’Administració 
General de l’Estat ha passat de gestionar el 
50% de la despesa el 2007 al 58% el 2020, 
les administracions locals han vist reduïda 
la seva participació del 14% al 10% en el 
mateix període. Això suposa una reducció 
de recursos en un context d’increment de 
competències municipals.

Budó va destacar que els ajuntaments 
han estat històricament la primera porta 
d’accés de la ciutadania als serveis públics 
i que han actuat amb responsabilitat, fins 
i tot en moments de crisi. No obstant això, 
les normatives d’estabilitat pressupostària i 
la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de 
l’Administració Local (LRSAL) han restrin-
git l’autonomia financera dels ens locals, 
dificultant la seva capacitat de gestió. “Els 

ajuntaments estem al costat de la ciutada-
nia, atenent necessitats diàries i gestionant 
serveis essencials. Però ho fem amb re-
cursos insuficients i limitacions estructurals 
que ens impedeixen desplegar tot el nostre 
potencial. És imprescindible un nou model 
de finançament que reconegui la nostra 
tasca i ens permeti exercir-la amb garan-
ties”, ha reivindicat.

Precisament, l’Observatori de les Finances 
Locals ha de ser una eina per analitzar i visi-
bilitzar les dificultats financeres dels munici-
pis catalans per tal d’afrontar la necessària 
reforma del sistema de finançament local. 
Aquesta iniciativa permet posar xifres a la 
problemàtica i generar un debat fonamen-
tat sobre la necessitat d’una reforma urgent 
del sistema de finançament municipal. Així, 
el vicepresident primer de l’ACM, Jaume 
Oliveras, va explicar com està estructurat 
l’Observatori i algunes conclusions que 
deixa com la pèrdua de més de la meitat 

de la recaptació de l’impost sobre les plus-
vàlues, l’increment de la factura energètica 
municipal fins als 510 milions d’euros el 
2023 i la duplicació del cost dels interessos 
del deute local. A més, posa en evidència 
la congelació de més de 2.700 milions 
d’euros en romanents per les restriccions 
fiscals imposades per l’Estat. Oliveras tam-
bé va insistir en la necessitat de reformar 
immediatament el sistema de finançament 
local. “Som la primera línia de resposta als 
reptes socials. Qui atenem les necessitats 
més immediates de la ciutadania, qui ofe-
rim serveis essencials i qui garantim la co-
hesió territorial. Però ho fem amb un siste-
ma de finançament obsolet i insuficient, que 
no ens permet fer front als desafiaments 
actuals amb garanties”, va afirmar Oliveras.

Els representants de l’ACM van apel·lar a 
tots els grups parlamentaris a fer de la re-
forma del finançament local una prioritat en 
aquesta legislatura.

Meritxell Budó i Jaume Oliveras explicant l’Observatori com a eina per assolir un nou finançament.

ACTUALITAT

Trobada institucional amb la Cònsol de la Xina
La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, es va reunir l’11 de febrer amb la 
nova Cònsul de la Xina a Barcelona, Meng Yuhong. La trobada institucio-
nal formava part del seguit de contactes per impulsar les sinergies entre 
la Xina i Catalunya. Així, la presidenta també va participar en la signatura 
d’un memorandum amb PIMEC i la Federació Unió d’Associacions Xine-
ses per a la Beneficiència de la Comunitat Xinesa a Espanya (FUACE). 

El 12 de febrer va poder participar en el sopar commemoratiu de l’Any 
Nou Xinès, que es va celebrar a l’Hotel Arts, promogut per la Union de 
Asociaciones Chinas en España. La presidenta va poder intervenir en el 
sopar per destacar l’oportunitat que suposa una bona cooperació entre 
les dues cultures. Meritxell Budó reunida amb Meng Yuhong.
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Defensem al Parlament un Estatut de Municipis 
Rurals amb garanties de finançament
El vicepresident primer de l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM), Jaume Oli-
veras, va comparèixer el 17 de febrer a la 
tarda davant la ponència del Parlament 
de Catalunya encarregada de redactar el 
Projecte de Llei de l’Estatut de Municipis 
Rurals. Durant la seva intervenció, Oliveras 
va valorar positivament l’impuls de la llei i 
el treball conjunt de les entitats municipa-
listes, però va reivindicar la necessitat d’un 
marc jurídic més precís i d’un finançament 
adequat per garantir-ne l’eficàcia.

Oliveras va recordar que l’ACM va ser una 
de les entitats impulsores de l’Agenda 
Rural de Catalunya i que en els darrers 
anys ha treballat a través de d’un grup de 
treball per aconseguir el màxim consens 
possible. Tot i això, va dir que l’ACM va 
presentar algunes esmes al text que es va 
aprovar per iniciar el tràmit parlamentari. 
Així, va subratllar que la nova llei hauria 
de recollir mesures concretes en matèries 
clau com l’urbanisme, la simplificació ad-
ministrativa, l’habitatge, la connectivitat i 
la seguretat. Tot i que moltes de les pro-
postes de l’ACM s’han inclòs en el text, el 
representant de l’entitat ha lamentat que 
algunes modificacions introduïdes en el 
darrer moment per l’anterior Govern no 
van ser consensuades amb els represen-
tants del món local.

A la compareixença també va participar-
hi la presidenta del Fòrum de Petits Mu-
nicipis de l’ACM i alcaldessa de Senan, 

Carme Ferrer, i el vicepresident de Territori 
i Sostenibilitat i alcalde de Rialp, Gerard 
Sabarich, que van recordar que l’ACM va 
presentar 39 esmenes al text del projecte 
de llei, de les quals 9 han estat acceptades 
totalment i 10 parcialment. Entre les qües-
tions que van generar més debat, destaca 
la delimitació dels municipis inclosos en 
l’àmbit d’aplicació de la llei. Segons l’ACM, 
una desena de municipis de menys de 
2.000 habitants han quedat exclosos sen-
se una justificació clara, per la qual cosa 
ha proposat establir criteris objectius que 
permetin la seva incorporació.

Pel que fa al finançament, l’ACM va recla-
mar que els serveis prestats pels municipis 
que no són de la seva competència, però 
que cobreixen davant la manca d’actuació 
d’altres administracions, siguin recone-
guts i finançats adequadament. També, 
va demanar millores en el finançament 

dels Consells Comarcals de les comar-
ques rurals, amb un increment del 15% en 
l’aportació del Fons de Cooperació Local.

A més, l’ACM va defensar la necessitat 
de garantir la plena connectivitat de tots 
els municipis en un termini màxim de tres 
anys, amb cobertura de telefonia mòbil i 
desplegament de fibra òptica pública.

Finalment, Oliveras va expressar el com-
promís de l’ACM d’implicar-se activament 
en els grups de treball que es constitui-
ran després de l’aprovació de la llei i ha 
valorat positivament la nova normativa. 
va concloure la seva intervenció reiterant 
la importància d’aquesta llei per garantir 
l’equitat territorial i millorar les condicions 
de vida en els municipis rurals, tot remar-
cant la necessitat de consolidar un text 
el màxim de consensuat possible amb el 
món local.

Jaume Oliveras, durant la seva intervenció, acompanyat per Carme Ferrer i Gerard Sabarich.

Participem en la trobada anual de la CGLU
L’alcalde de Portbou i president del Fòrum de Joves Electes de 
l’ACM, Gael Rodríguez, va participar el 19 de febrer en la taula ro-
dona sobre el diàleg intergeneracional sota el títol “Accions per a les 
generacions presents i futures”, celebrat en el marc del Retiro de la 
CGLU (Consell de Governs Locals Units) que es va fer a Barcelo-
na. Rodríguez, l’alcalde més jove de tot Europa, i d’un dels muncipis 
amb la mitjana d’edat més envellida, va destacar la importància de 
treballar de manera conjunta intergeneracionalment per tal d’innovar 
i impulsar polítiques que ajudin al municipi a progressar i pensar en 
el futur i en les generacions posteriors. El Retiro de CGLU és un tro-
bada de l’organisme de CGLU que pretén maximitzar les oportunitats 
d’intercanvi i promoure els diàlegs entre els diferents membres. Es 
celebra anualment a Barcelona. Gael Rodríguez al fons a la dreta intervenint en la trobada.
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Organitzem una jornada per reflexionar sobre la 
concertació territorial i com impulsar polítiques 
d‘ocupació més eficaces
El passat 4 de febrer va tenir lloc la jor-
nada ‘Eines per a una bona concertació 
territorial’, una trobada on es van ana-
litzar els mecanismes de governança i 
col·laboració en l’àmbit de les polítiques 
actives d’ocupació a Catalunya. L’acte 
va ser un espai de reflexió sobre els 
reptes i oportunitats que ofereix la nova 
concertació territorial, en el marc de la 
implementació del Decret 48/2020 i del 
Reial decret 438/2024.

El vicepresident primer de l’ACM, Jau-
me Oliveras, va inaugurar la jornada 
destacant que l’ACM ha participat en el 
procés de preveure el desplegament de 
la concertació territorial. I va afegir que 
és una necessitat “que tenim els ajun-
taments, sobretot els serveis d’ocupació 
local sobre com s’iniciaria aquest des-
plegament de la concertació territorial i 
el paper que tindrien els ajuntaments”. 
En la inauguració també hi va intervenir 
el director del SOC, Juan José Torres, 
que va ressaltar l’oportunitat que supo-
sa la concertació territorial per persona-
litzar les polítiques d’ocupació des d’un 
punt de vista territorial a un país tan di-
vers.

La primera taula de debat  de la jornada 
va girar al voltant de la presentació del 
procés de concertació territorial, amb 
la participació de Torres i d’Alba Pérez, 
vicepresidenta de l’ACM i alcaldessa 
de Navarcles. A continuació, la segona 
taula va permetre conèixer experiències 
de concertació territorial a diferents co-

marques. Concretament, de la Garrotxa, 
del Camp de Tarragona, de la Conca de 
Barberà i de Santa Coloma de Grama-
net.

Durant la tercera taula es van compartir 
experiències sobre governança territo-
rial, amb representants de la Taula de 
Girona, del Consell Comarcal del Baix 
Llobrega, de la Taula de Banyoles i Pla 
de l’Estany, de la Conca del Ripoll, i de 
PIMEC. Finalment, la quarta taula va 
analitzar el marc jurídic i la governança 
de la concertació territorial, amb repre-
sentants del SOC, l’ACM, CCOO, UGT, 
PIMEC i  Foment.

L’acte va cloure amb les intervencions 
de la presidenta de l’ACM i alcaldessa 
de la Garriga, Meritxell Budó, que va 
destacar que “des del municipalisme 
ara és un moment de canvi i cal vetllar 

perquè aquest desplegament de con-
certació territorial ens porti a enfortir i 
millorar les polítiques d’ocupació d’arreu 
del país per donar resposta a les dife-
rents necessitats locals que hi ha a dife-
rents territoris, perquè no és igual arreu”. 
I va afegir que el nou model ha de do-
nar major estabilitat de finançament al 
territori i cal concretar les millors eines i 
mecanismes per assegurar la seguretat 
jurídica i econòmica. La cloenda també 
va comptar amb la participació del se-
cretari de Treball, Francisco Ramos, i el 
president del CTESC, Toni Mora. 

Ponents de la taula que va analitzar el marc jurídic i la governança de la concertació territorial.

Torna a veure la jornada 
escanejant el seüent QR:

Ponents que van exposar diverses experiències de concertació territorial. Taula on es van compartir experiències sobre governança territorial.
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La Bressola i l’ACM renoven la seva col·laboració 
per reforçar el desenvolupament de la llengua i 
cultura catalanes a la Catalunya del Nord
L’ACM i l’Associació La Bressola van refer-
mar el 13 de febrer la seva col·laboració 
amb la signatura d’un nou conveni, mi-
tjançant el qual l’entitat municipalista dona 
suport a la tasca de La Bressola en favor 
del desenvolupament de la llengua i cul-
tura catalanes. Amb aquesta aliança, les 
dues entitats treballaran conjuntament per 
reforçar el projecte educatiu de La Bres-
sola i donar visibilitat a la importància de 
l’educació en català a la Catalunya del 
Nord.

Amb motiu de la signatura del conveni, 
Meritxell Budó, va visitar La Bressola de 
Sant Galdric, a Perpinyà, on va poder 
conèixer de primera mà un dels nous cen-
tres en immersió lingüística de l’associació 
gràcies al guiatge de dos mainatges. El 
president de La Bressola, Guillem Nivet, 
va agrair el suport rebut i va subratllar la 

importància d’aquest acord: “Aquest con-
veni nos ajuda a continuar la nostra tasca 
educativa i a reforçar el nostre projecte. El 
suport de l’Associació Catalana de Muni-
cipis és un impuls per seguir avançant i 
nos omple de força i esperança davant la 

situació actual que pateix l’Associació”. 
La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, 
va destacar que “la Bressola fa una tasca 
imprescindible per preservar i ensenyar el 
català a la Catalunya Nord. Des de l’ACM 
volem expressar el suport del municipalis-
me català a la tasca que fa La Bressola i 
fem una crida als ajuntaments catalans a 
ajudar en aquesta mateixa línia”.

Després de la visita a l’escola, Meritxell 
Budó va visitar el Monestir del Vernet, on 
es va dur a terme la signatura del con-
veni. Allà va poder conèixer el projecte 
de col·legi–liceu de La Bressola. Aquest 
establiment permetrà oferir, per prime-
ra vegada a la Catalunya del Nord, una 
escolarització en immersió lingüística als 
alumnes des de maternal i fins a les por-
tes de la universitat.

Meritxell Budó visitant l’escola Bressola de Sant Galdrich, a Perpinyà.

Moment de la signatura del conveni de col·laboració amb Meritxell Budó i Guillem Nivet.

Participem en la 28a Festa de l‘Esport Català
La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, acompanyada per l’alcaldessa 
de Vilassar de Mar, Laura Martínez, va participar en la gal·la de lliu-
rament dels premis de la 28a Festa de l’Esport Català, organitzada 
pel Departament d’Esports de la Generalitat de Catalunya, la Unió de 
Federacions Esportives de Catalunya (UFEC) i el diari SPORT.

L’acte es va fer a l’America’s Cup Experience premiant els esportistes, 
entrenadors i equips més destacats de la temporada. La presidenta 
Meritxell Budó va poder participar activament en l’acte, ja que va lliu-
rar el guardó al Futbol Club Barcelona Femení, com a equip que ha 
donat més èxits a l’esport català. L’ACM va ser un dels col·laboradors 
principals de l’esdeveniment. Budó lliurant el guardó a Elena Fort del FC Barcelona femení.



ACTUALITAT

Barcelona ha de liderar sense fer invisible el país

La Catalunya que hem heretat és un país 
dual. A una banda la metròpoli de Barce-
lona, densament poblada, de matriu in-
dustrial, vocació cosmopolita i culturalment 
diversa. De l’altra, una combinació de tra-
ma urbana i rural, sovint relegada a la seva 
condici de rebost, segona residència i pos-
tal turística. Una visió que la llei electoral ha 
contribuit a consolidar. 

Un país i dues narratives, gairebé dues 
llengües i dos universos socials,que al 
llarg dels anys han conviscut donant-se 
l’esquena com l’aigua i l’oli en l’escenari 
hegemònic de la política. Fins el punt de 
construir un seguit de greuges que no han 
permès afrontar amb garanties el repte de 
la cohesió social i l’equilibri territorial. 

Avui això ha canviat. Barcelona té noves 
necessitats i una d’elles és ampliar el seu 
perímetre metropolità. La capital ha quedat 
petita i necessita una ampliació inspirada 
en l’adquisició de municipis com la que es 
va produir entre finals del s.XIX i principis 
del s.XX i que va convertir Gràcia, Sant An-
dreu de Palomar, Sant Martí i Sants, entre 
d’altres, en districtes de la ciutat. Ara sense 
tanta ambició però amb la mateixa voluntat, 
sovinteja el concepte de la Barcelona dels 
5 milions d’habitants associat a una idea de 
progrés, benestar i sobretot de creixement. 

No deixa de ser una paradoxa, que alhora 
que la capital expulsa gent, també té la ne-
cessitat d’ampliar el seu espai vital, incorpo-
rant a la idea de la Gran Barcelona els 163 
municipis més propers. Al meu entendre, 
deu ser per algun tipus d’interès polític o 
econòmic que se’ns proposa avançar en la 
metropolitanització barcelonina en aquesta 
Catalunya dels 8 milions d’habitants.

Un greu error, des del meu punt de vista i el 
de molts altres alcaldes i alcaldesses. Però, 
què se li pot oposar a un concepte tant po-
tent i en aparença tan seductor com pas-
sar a formar part de la marca Barcelona?. 
Doncs una altra visió de país, una que és 
nova i a la vegada històrica. Una visió que 
és constitutiva i constituent del propi país. 
Una de molt més real que aquesta que par-
teix en país en dos.

El país no només té una centralitat metropo-
litana. I, més enllà de la més evident que és 
la del camp de Tarragona, es poden iden-
tificar en el conjunt del territori ciutats que, 
amb magnituds menors, fan exactament la 
mateixa funció de centralitat metropolitana. 
Lleida, Vic, Manresa, Figueres, Girona, així 
com les ciutats del Gran Vallès que dirien el 
que hi veuen una centralitat metropolitana 
amb tots els seus ets i uts. 

Podem decidir, alguns potser ja ho han fet, 
que totes aquestes ciutats són subsidiàries 
de la Gran Barcelona. Però altres, molts 
altres, el que veiem quan mirem el mapa 
sense el corsé d’aquesta falsa dualitat, 
és un país que té un sistema de ciutats i 
polaritats demogràfiques que, amb una 
Barcelona que faci realment de capital del 
país, poden impulsar una agenda que ve-
ritablement permeti el desenvolupament de 
polítiques industrials, de serveis públics, de 
comunicacions, demogràfiques i culturals 
entre altres, realment eficients al servei de 
la cohesió social i l’equilibri territorial. Barce-
lona no necessita un programa d’annexions 
encobertes per créixer. Barcelona necessi-
ta ser el node principal d’un país construit 
en xarxa i no un de matriu centralista que 
només fa que empobrir i desploblar els 
entorns. Ni és modern en un món globa-
litzat ni és sostenible ambientalment, ni és 
just socialment. Però per damunt de tot, és 
absolutament contraproduent si volem un 
progrés just i sostingut.

La Catalunya que hem d’impulsar és aque-
lla que es pensa com un sistema de terri-
toris que es complementen. Territoris amb 
municipis empoderats que ofereixen la 
seva singularitat al servei d’un país on la 
decisió d’on viure, on estudiar i on treballar 
no esdevingui un fatalisme que drena de ta-
lent el territori per manca d’oferta i de futur, 
generant una Catalunya a dues velocitats.

Aquest any es compleix el centenari de 
la supressió de la Mancomunitat de Cata-
lunya a mans del dictador Primo de Rive-
ra. La història es repeteix encara que de 
forma diferent. L’ideal de la Mancomuni-
tat era la Catalunya ciutat, com a símbol 
de prosperitat econòmica, social i cultu-
ral arreu del país. Ni un sol poble sense 
carretera, sense telèfon, sense escola ni 
biblioteca. La Catalunya ciutat no volia dir 
convertir el país en la ciutat de Barcelona. 
Volia dir assegurar un marc d’oportunitats 
a cada indret del país, l’accés a la cultura 
i les comunicacions en un món en que ja 
aleshores la tecnologia començava a em-
petitir. Un programa de modernització del 
país com una de les principals pulsions 
del catalanisme, juntament amb la de la 
plena sobirania nacional i la vocació in-
ternacional. 

El nostre és un país petit, com diu la 
cançó d’en Llach. Un país que sempre ha 
fet moltes coses perquè ha sabut innovar. 
Si volem continuar aquell fil roig que va 
encetar la Mancomunitat presidida per 
Enric Prat de la Riba, cal que tornem a 
fer-ho. Aquesta vegada revisant amb 
serenitat però amb determinació la visió 
dual de Catalunya basada en corones al 
voltant i al servei de Barcelona, per una 
altra equilibrada i cohesionada al servei 
del conjunt del país i dels seus ciutadans 
visquin o vinsquin. 

Un país de nodes interconnectats, en un 
marc de veritable cooperació territorial 
que impulsi un creixement compensat 
i just, on Barcelona esdevingui un aliat i 
no una amenaça per la viabilitat social i 
econòmica i, perque no dir-ho, del con-
junt de potencialitats territorials, que con-
formen la nació catalana. Barcelona ens 
ha de liderar com a capital però no al 
preu d’invisibilitzar el país.
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Meritxell Budó
Presidenta de l’ACM

Budó lliurant el guardó a Elena Fort del FC Barcelona femení.
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L’equilibri territorial i el paper de Barcelona: 
la visió de tres alcaldes metropolitans per a 
Catalunya a una única velocitat

Antoni Balmón (Cornellà de Llobregat), 
Marc Giribet (Sant Andreu de la Barca) 
i Xavier Fonollosa (Martorell) són tres al-
caldes de municipis de l’entorn de Bar-
celona, alguns de l’anomenada primera 
corona i altres de la segona. Tots tres 
coincideixen, cadascú amb les seves 
paraules, en la necessitat de treballar 
perquè Catalunya vagi a una “única ve-
locitat”, que sigui un país “cohesionat i 
equilibrat” i que vagi a “un mateix ritme”. 
En definitiva, que no hi hagi la sensació 
que “hi ha ciutadans de primera i de se-
gona”.

Tots tres destaquen especialment el 
paper de la Generalitat per aconseguir 
aquest reequilibri. El batlle de Martorell 
reclama que sigui el Govern qui tingui 
una “visió metropolitana”, perquè és 
un territori on “passen moltes coses”. 
“Martorell funciona bé, però tenim al-
guns dèficits, per exemple en matèria 
d’habitatge”, diu. Fonollosa creu que 
la Generalitat “no pot mirar-s’ho tot 
des de dalt i deixar que la feina la faci 
Barcelona o l’AMB, cal que el Govern 
lideri”.

L’alcalde de Cornellà de Llobregat tam-
bé posa l’accent en el paper de la Gene-
ralitat. Balmón creu que Catalunya “s’ha 
aturat” en els últims 10 anys i que, per 
reactivar el país, cal que la Generalitat 
“faci la seva feina” i “assumeixi les seves 
responsabilitats”. 

Recorda que Catalunya està composta 
per territoris amb realitats econòmiques 
i socials molt diferents i que el paper del 
Govern ha de ser el de planificar i exe-
cutar tot allò que afecta a la vida quo-
tidiana de les persones i que no es pot 
gestionar des de l’esfera local. “Definir 
els eixos de transformació i de progrés 
de Catalunya és feina de la Generalitat 
i és el que crec que està començant a 
fer l’actual Govern”, assenyala.

Una transformació, defensa el batlle, 
que s’ha de fer a una única velocitat L’alcalde de Cornellà de Llobregat, Antoni Balmón.

L’alcalde de Cornellà 
de Llobregat avisa 

que Barcelona 
ha d’actuar amb 

mentalitat “oberta” i no 
“centralista” per sumar 

esforços

Reportatge en col·laboració amb:
A. Recolons

Com ha de ser la Catalunya dels 
8 milions d’habitants? Com s’ha 
d’aconseguir l’equilibri territorial 
perquè el país no vagi a dues velo-
citats? Quin ha de ser el paper de 
Barcelona i d’entitats com l’AMB? 
Plantegem aquestes i altres pre-
guntes a tres alcaldes metropoli-
tans, els de Cornellà de Llobregat, 
Martorell i Sant Andreu de la Bar-
ca. Entre d’altres, posen el focus 
en el paper de la Generalitat.
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da”. De la capital catalana, creu que 
hauria d’aprofitar el seu “potencial” i el 
seu renom a escala internacional per 
exportar avantguarda i solucions als 
problemes del seu entorn, però en cap 
cas “responsabilitzar-se’n” per molt 
que alguns “els exporti” involuntària-
ment. Per exemple, l’alcalde recorda 
que el major desplegament dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona va “des-
plaçar” algunes problemàtiques, que 
obliga la Generalitat a actuar.

“Jo no aposto perquè Catalunya sigui 
una ciutat-estat. Barcelona ha de ser la 
punta de llança de moltes coses i ha 
de liderar molts canvis en el conjunt del 
país, però Barcelona no és Catalunya”, 
afegeix sobre el paper de la capital ca-
talana.

L’alcalde de Martorell recorda que 
l’alcalde de Barcelona és el president 
de l’AMB, fet que l’obliga a tenir “una 
visió metropolitana més enllà dels límits 
del seu terme municipal”. Per Fonollosa, 
això no sempre ha estat això, però creu 
que Jaume Collboni està fent una bona 
feina en aquesta direcció.

i sense deixar ningú enrere per evitar 
parlar de ciutadans de primera i de se-
gona. A parer seu, això passa perquè 
cada territori, sota el paraigua de les 
polítiques públiques de la Generalitat, 
pugui desenvolupar les seves poten-
cialitats per adaptar-se a les necessi-
tats d’aquest segle.

Per la seva banda, l’alcalde de Sant 
Andreu de la Barca recorda que Cata-
lunya és “asimètrica” i que va molt més 
enllà de Barcelona i la seva àrea metro-
politana. Per això, aposta per un factor 
corrector que assumeixi la Generalitat 
“allà on calgui” per tenir un país equili-
brat i cohesionat.

I quin paper ha de tenir en tot això la 

L’alcalde de Martorell, Xavier Fonollosa, treballant amb el seu equip.

capital catalana? Balmón creu que “la 
Barcelona que liderava s’ha acabat” 
perquè “prou feina té a dedicar-se a 
ella mateixa”. Sí creu que pot “com-
plementar i coliderar” iniciatives que 
impulsen ciutats com la seva, aprofitant 
la “marca Barcelona” en l’àmbitl inter-
nacional. “Al territori passen moltes 
coses i Barcelona no pot actuar amb 
mentalitat aristocràtica o centralista, ho 
ha de fer amb mentalitat oberta per su-
mar esforços en benefici del territori”, 
assegura.

Giribert reconeix que Sant Andreu de la 
Barca està molt influenciat per la proxi-
mitat amb Barcelona i que té com a ob-
jectiu aprofitar-ho i corregir els greuges 
per construir una ciutat més “equilibra-

Carrils de trànsit al Passeig de Gràcia de Barcelona.  Crèdit: Luis Villa 
del Campo (Flickr)

L’alcalde de Sant Andreu de la Barca, Marc Giribet, durant l’entrevista.

L’alcalde de Sant 
Andreu de la Barca 
rebutja una ciutat-

estat: “Barcelona no 
és Catalunya”
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millorar”, diu, però assenyala que seria 
molt difícil d’agrupar en una AMB “més 
gran” les necessitats de territoris i mu-
nicipis molt diferents i amb necessitats 
molt diferents. “Quan a Vilafranca parles 
del terme metropolità, hi ha gent que 
arrufa el nas per molt que siguin la porta 
d’entrada”, posa d’exemple.

Per Balmón, el territori metropolità és 
tot allò que està a una hora i mitja en 
tren de Barcelona, cosa que represen-
ta bona part del país. Un territori molt 
ampli que, adverteix, si fos gestionat 
per l’AMB deixaria sense competències 
la Generalitat. És per això que apos-
ta per reforçar l’actual AMB en àmbits 
com l’urbanisme, la convivència o el 
medi ambient i “no despistar-se amb 
debats que no porten enlloc”. “Totes les 
reflexions són oportunes”, diu, “del que 
dubto és de l’oportunitat d’aquesta re-
flexió”.

Tot i això, l’alcalde de Cornellà valora la 
feina de l’AMB, una institució que qua-
lifica de “potent, discreta i necessària” 
que, després de “molts dubtes i anys 
de lluita innecessària”, ha demostrat 

REPORTATGE

Vista panoràmica de Barcelona. Crèdit: Denis Denis (Flickr)

Fonollosa recorda que la segona corona 
metropolitana, a la qual pertany Mar-
torell, està rebent molts ciutadans que 
Barcelona i els municipis del seu entorn 
més immediat “expulsen”, i que són de-
mandants de serveis que no poden ofe-
rir en condicions perquè “no tenen re-
cursos ni manera d’afrontar la situació”. 
També remarca que hi ha “carències 
greus” en mobilitat.

L’alcalde destaca que a la segona co-
rona “s’articula la potència industrial 
del país” i que és un territori una mica 
allunyat de l’“l’influx més directe” de la 
capital. Amb aquest objectiu, agrupats 
a l’Associació de Municipis de l’Arc Me-
tropolità, les nou ciutats que la formen 
treballen perquè hi hagi “una mena de 
governança conjunta d’aquesta regió”.

“Del discurs metropolità fa molts anys 
que se’n parla, però crec que ara hi ha 
unes certes voluntats perquè hi hagi sis-
temes de cogovernança i el que hem de 
fer és començar a concretar i posar fil 
a l’agulla perquè les desigualtats entre 
territoris no es facin més grans”, rebla.

Els tres alcaldes no tenen la mateixa 
visió sobre una possible ampliació de 
l’AMB. Giribet assenyala que “no tindria 
problema” que fos “la caixa d’eines” 
d’altres municipis que hi volguessin ser, 
perquè l’objectiu és “sumar capacitats i 
no excloure ningú”. L’alcalde de Marto-
rell, però, no ho veu igual. “Mai s’ha de 
tancar la porta quan les coses són per 

les seves potencialitats. Recorda que el 
seu municipi sempre ha apostat per una 
AMB forta que permeti fer una economia 
d’escales per poder afrontar els reptes 
actuals, com ara la manca d’habitatge o 
la mobilitat. “L’AMB ha fet més de 6.000 
habitatges en els últims anys i en té 
12.000 més en cartera, està recuperant 
espais naturals i definint la mobilitat en-
tre municipis”, assenyala com a exem-
ples de la seva gestió.

També l’alcalde de Sant Andreu de la 
Barca defensa el paper de l’AMB, de 
qui declara que el seu municipi és un 
“soci orgullós” amb uns serveis de gran 
qualitat que, sosté, ajuden a resoldre 
molts dels problemes i reptes que te-
nen els consistoris locals. Per Giribet, 
l’AMB és l’eina que “cohesiona” i “re-
equilibra” l’entorn metropolità i fa de 
“factor corrector”.

  Pots visualitzar el 
reportatge en vídeo 

llegint aquest codi QR:

Xavier Fonollosa creu 
que és la Generalitat 

qui ha de tenir una 
“visió metropolitana” 

per evitar “un país 
asimètric”
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FONS EUROPEUS

El programa URBACT ha seleccionat 8 iniciatives 
del món local com a referents de bones pràctiques

Aquests 8 iniciatives són: la Comuni-
tat Local d’Energia (CEL) a Caldes de 
Montbui, Noves Oportunitats Escolars 
(ENO) a Viladecans, Reducció de la 
bretxa de gènere en les disciplines 
STEAM a Esplugues de Llobregat, 
Transformació participativa d’àrees 
abandonades a Igualada, Estudi per a 
la revisió del model urbà a l’Àrea Metro-
politana de Barcelona, Mercats Comer-
cials Verds per a Sistemes Alimentaris 

URBACT, programa de finançament 
europeu finança amb fons FEDER, té 
per a objectiu impulsar un canvi en 
polítiques urbanes a través de compar-
tir coneixements i intercanviar bones 
pràctiques entre ciutats. La Comissió 
ha escollit 116 bones pràctiques urba-
nes que han estat guardonades amb 
el distintiu URBACT. A nivell d’Espanya 
s’han seleccionat 16 bones pràctiques, 
8 de les quals són a Catalunya. 

Urbans Sostenibles, Arbre per al Me-
surament del Co-Carboni a Viladecans, 
Programa Làbora d’Ocupabilitat Inno-
vadora a Barcelona.

Convocatòries d’interès al món local

El Programa Interreg – POCTEFA busca reforçar la integra-
ció econòmica i social de la zona transfronterera (Espan-
ya, França, Andorra) mitjançant la cooperació. En aquesta 
segona convocatòria, els projectes han d’alinear-se amb 
una de les cinc prioritats següents:

• Coneixement i innovació
• Protecció ecològica
• Ocupació i formació
• Inclusió social
• Turisme sostenible i cultura

Els projectes han de tenir caràcter transfronterer i ser pre-
sentats per un partenariat d’entitats jurídiques d’almenys 
dos dels estat elegibles (Espanya, França, Andorra) o per 
una entitat transfronterera única. A Catalunya, poden par-
ticipar entitats de Girona, Barcelona i Lleida.

El pressupost total és de 76 milions d’euros, amb un cofi-
nançament FEDER del 65% per entitat sòcia.

Termini de sol·licitud: 22 d’abril de 2025, a les 14:00 h.
Sol·licituds: Via la plataforma SIGFEA, en castellà i fran-
cès.

Segona convocatòria 
de projectes POCTEFA 
(Interreg)

Més informacíó: 

Oficina de Fons Europeus

of.fonseuropeus@acm.cat
www.acm.cat/area-de-
continguts/oficina-fons-europeus

Aquesta convocatòria està destinada a petits projectes, 
que han d’encaixar en una de les cinc prioritats següents:

• Coneixement i innovació
• Protecció ecològica
• Ocupació i formació
• Inclusió social
• Turisme sostenible i cultura

Els projectes han de tenir un caràcter transfronterer i 
ser presentats per un partenariat d’entitats jurídiques de 
com a mínim dos Estats (Espanya, França, Andorra) o 
per una entitat transfronterera única. A Catalunya, poden 
participar entitats de Girona, Barcelona i Lleida.

El pressupost total és de 4 milions d’euros amb un cofi-
nançament FEDER del 65%. Cada projecte té un límit de 
200.000 € (mínim 15.000 € per entitat sòcia).
 
Termini de sol·licitud: 30 de maig de 2025, a les 14:00 h

Sol·licituds: Via la plataforma SIGFEA, en castellà i fran-
cès.

Convocatòria oberta: 
Petits projectes 
Interreg – POCTEFA

Més informacíó: 
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ACTUALITAT JURÍDICA

El TS delimita i precisa l‘opció d’encarregar 
l’elaboració d’una relació de llocs de treball a una 
empresa privada en virtut d’un contracte de serveis
El 19 de desembre de 2024 el Tribunal Su-
prem va dictar una sentència interessant 
(la núm. 2024/2024, Recurs de cassació 
núm. 4980/2022, M.P. Pablo Lucas Murillo 
de la Cueva) en què es dona resposta a la 
qüestió d’interès cassacional objectiu per a 
la formació de jurisprudència consistent en 
«si l’encàrrec per a l’elaboració d’un projec-
te complet de relació de llocs de treball (en 
endavant, RLT), per un Ajuntament a una 
empresa, mitjançant contracte administra-
tiu de serveis, és conforme a la doctrina 
d’aquesta Sala relativa a la intensitat de 
la intervenció en un procediment per part 
d’un subjecte diferent a l’Administració que 
el  tramita». Com a preceptes d’aplicació al 
cas s’esmenten, entre d’altres, l’article 9.2 
del Text Refós de la Llei de l’Estatut Bàsic 
de l’Empleat Públic (EBEP) i l’article 17 de 
la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Con-
tractes del Sector Públic (LCSP). 

L’Ajuntament d’Atarfe (Granada) va enca-
rregar, mitjançant un contracte administra-
tiu de serveis, l’elaboració de la seva RLT 
a una empresa privada. El TS parteix dels 
fets establerts en la sentència dictada pel 
TSJ d’Andalusia en apel·lació, dels quals 
resulta que la RLT la va elaborar el contrac-
tista i l’ajuntament es va limitar a assumir-la 
tal com es va presentar, si bé la va sotme-
tre a negociació amb els representants del 
personal. Tanmateix, no es té constància 
que s’incorporés cap canvi al document 
elaborat per l’empresa de tal forma que 
la intervenció  de l’empresa externa no va 
ser merament  puntual sinó intensa. Així, 
tal com ja va fer el TSJ, es destaca que a 

l’expedient administratiu no hi ha constàn-
cia de reunions amb els tècnics municipals 
en les quals s’haguessin tractat els detalls 
de l’elaboració de la RLT. 

En relació als fets i a la seva qualificació 
jurídica, l’Alt Tribunal considera que per a 
l’elaboració de la RLT es va prescindir d’allò 
establert a l’article 9.2 de l’EBEP, segons el 
qual en les actuacions administratives que 
suposin l’exercici de potestats públiques 
han de ser els funcionaris els que intervin-
guin, i l’article 17 de la LCSP, que prohibeix 
que siguin objecte de contracte de serveis 
els que impliquin exercici de l’autoritat inhe-
rent als poders públics.

El TS recorda pronunciaments anteriors 
sobre aquesta qüestió (per exemple, es va 
considerar contrària a Dret una encomana 
de gestió efectuada per una Confederació 
Hidrogràfica a una societat pública estatal 
per a l’auxili en la tramitació de procediments 

sancionadors, així com també l’encàrrec a 
una empresa privada de la valoració de mè-
rits dels participants en un procés selectiu, 
entre d’altres). Per últim, el Tribunal Suprem 
retreu aquesta externalització a l’Ajuntament 
atès que “ni en aquest cas no es donen cir-
cumstàncies extraordinàries, ni pot consi-
derar-se que l’Ajuntament d’Atarfe no tingui 
els mitjans tècnics idonis per a intervenir ac-
tivament en el procediment d’elaboració de 
la seva Relació de Llocs de treball.”

La sentència del Suprem subratlla que 
l’Administració ha de reservar-se, a més 
de la decisió, el control del procediment, 
criteri que no es va respectar en el cas ob-
jecte d’enjudiciament, ja que la intensitat de 
participació de l’empresa externa va ser 
superior a la permesa d’acord amb la ju-
risprudència existent (principalment, SSTS 
nº 160/2020, de 14 de setembre Rec. nº 
5442/2019  i nº 1265/2020, de 7 de octubre 
Rec. n.º 5429/2019).
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FORMACIÓ

Inaugurem la 13 edició de les Matinals Enric Prat 
de la Riba
El passat 21 de febrer va començar la 
XIII edició del Seminari d’actualització 
per a electes locals, també cone-
gut com a Matinals Prat de la Riba. 
 
La primera de  les Matinals  va tractar 
diversos aspectes del règim jurídic local 
com el funcionament pràctic dels òrgans 
col·legiats, les obligacions en matèria 
de transparència i accés a la informa-
ció, i la transferència de competències 
entre òrgans municipals: delegacions, 
avocacions i encomanes de gestió. 
 
A la sessió d’inauguració, la presi-
denta de l’ACM, Meritxell Budó, va 
destacar que “les Matinals Prat de 
la Riba són una cita ineludible per 
qualsevol electe per estar al dia de 
l’actualitat jurídica i de les novetats te-
màtiques en la vida dels ajuntaments”. 
 
Aquesta formació consisteix en sis ses-
sions matinals durant l’any, en format en 

línia i que es divideixen en tres blocs 
diferenciats: un de caràcter jurídic, on 
es tracten les lleis i normatives recents 
que afecten les competències locals; 
un de conferències de diferents temàti-
ques (com les polítiques d’habitatge, la 
gestió forestal o les eines tecnològiques 
i la privacitat) i un en què es fa un taller 

pràctic relacionat amb aquests temes. 
La pròxima sessió del 21 març tractarà 
de les polítiques locals d’habitatge, en 
què es parlarà del control de rendes i les 
zones de mercat tensionat, de la planifi-
cació de l’habitatge protegit. La sessió 
finalitzarà amb un taller pràctic sobre 
l’elaboració de plans locals d’habitatge.

Iniciem noves formacions en habilitats 
comunicatives i de portaveus per a electes
Per donar resposta a la gran demanda 
que hi ha dels cursos sobre comunica-
ció i oratòria per a electes locals, des de 
l’ACM n’hem programat una nova sèrie, 
que impartirà el periodista Josep Puigbó. 
Enguany s’han programat:

Dos cursos per a electes, regidores i regi-
dors, els mesos d’abril (dies 9, 16 i 30) i de 
juny (dies 4, 11 i 18).

Tres cursos per a alcaldesses i alcaldes el 
març (dies 3, 10 i 17), setembre (dies 16, 
23 i 30) i novembre (4, 11 i 18). 

En tots els casos, les classes es fa-
ran de 10.00 a 13.00 h i en for-
mat presencial a la seu de l’ACM. 

La formació en habilitats comunicatives 
i de portaveus té un caràcter molt pràc-
tic. S’adapta a les necessitats i interes-
sos de les persones que s’hi apunten, 
i en general ajuda a perdre la por de 
parlar en públic, a transmetre de mane-
ra eficaç el missatge que es desitja, a 
afrontar de la manera més adient les in-
tervencions hostils i també permet ana-
litzar les habilitats personals per detec-

tar punts forts i febles. Per acabar cada 
assistent rep un Pla de millora personal. 
Les inscripcions per al primer curs per al-
caldes/ses del mes de març, i pel primer 
curs de regidors/es ja estan obertes.

Informació i contacte
93 496 16 16 Ext. 107
formacio@acm.cat
https://www.acm.cat/formacio

Col·laboren amb aquesta secció:
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Debatem sobre els límits, mesura i tendències de 
futur del turisme a Catalunya 
Cap on va el turisme? On cal posar els 
límits? Quin ha de ser el desenvolupa-
ment turístic dels municipis catalans? 
Quin model turístic volem? Aquestes 
i moltes d’altres preguntes són les 
que ens farem i respondrem durant 
el pròxim seminari que ha organitzat 
l’ACM i que va començar el passat 26 
de febrer. Les pròximes sessions se-
ran els dies 15, 12 i 19 de març al matí. 
 
El seminari serveix per compartir ex-
periències entre empresaris i tècnics 
del sector, alcaldes/esses i experts 
que exposaran aspectes estratègics 
pels municipis com ara la seva ca-
pacitat de càrrega turística i la dels 
seus recursos patrimonials, els efec-
tes i adaptació de l’activitat turís-
tica al canvi climàtic, el futur de les 

destinacions de sol i platja i de les 
d’interior i muntanya, l’optimització 
dels equipaments patrimonials o el 
valor del paisatge i dels recursos 
naturals i culturals, entre d’altres. 
 
Durant la primera sessió es van posar 
límits al turisme, es van debatre les 
incerteses turístiques en l’actual con-
text de transicions i es va reflexionar 
sobre els principals reptes que enca-
ra actualment el sector. 

La segona sessió es dedicarà a ex-
posar com ha de ser el turisme del 
futur: regeneratiu amb els recursos 
naturals i al servei de l’aplicació de 
la intel·ligència de dades per maximit-
zar els actius amb el mínim impacte 
possible. 

El tercer dia presentarem les tendèn-
cies més innovadores del turisme 
i es reflexionarà sobre la capacitat 
de càrrega turística dels municipis 
a casa nostra. L’últim dia, quatre al-
caldes/esses de municipis turístics 
de platja, de muntanya i d’interior 
i quatre empresaris del sector tu-
rístic de l’Ebre, de la Catalunya in-
terior i del Pirineu es reuniran per 
explicar les seves pròpies experièn-
cies que els han permès viure del 
turisme sense haver de morir d’èxit. 
 
Les tres primeres sessions consten 
de dues ponències centrals i un re-
cull final de propostes i l’últim dia 
s’estructura en diverses xerrades de 
10 minuts. 

FORMACIÓ

Comencem una nova edició del curs de 
lideratge femení per a electes
El proper 5 de març començarà la 
segona edició de la formació Lide-
ratge i apoderament femení. 

Aquest curs online pretén enfortir el 
creixement i motivació de les dones 
participants, fet que les beneficiarà 
a elles en la seva tasca com a elec-
tes i contribuirà també a la trans-
formació positiva de les organitza-
cions de què formen part. 

En les sessions, impartides per 
les coach Patrícia Aznar i Patrí-
cia Lluch, es donaran eines per a 
l’autoconeixement de cadascuna i 
per eliminar creences i judicis que 
limiten, aprendre a qüestionar i re-
flexionar sobre que significa ser una 
líder, conèixer i desenvolupar habi-
litats directives i es treballarà per 
afavorir l’equilibri i benestar emo-
cional.

Iniciem el segon 
Seminari de protocol

El proper 6 de març tindrà lloc la pri-
mera sessió del “Seminari avançat 
de protocol, relacions institucionals, 
esdeveniments i imatge” per a per-
sones electes en l’àmbit de les ad-
ministracions locals, Les classes 
online pretenen ajudar mitjançant la 
teoria i els exemples i casos pràc-
tics a tenir coneixements i recursos 
davant les situacions més diverses 
que es pot trobar un ajuntament.

Inici: Maig 2025

Destinat a electes locals

Modalitat semipresencial

Inscripcions a www.acm.cat/formacio

Màster en Govern Local
Nova edició 2025-2026

Places limitades!



 I 19 I ACM 

Cloem la cinquena edició del Seminari sobre fons 
europeus
El passat 5 de febrer al matí va tenir 
lloc la cloenda de la cinquena edició 
del Seminari sobre fons europeus, una 
formació específica per al món local 
centrada en les eines i oportunitats de 
finançament europeu disponibles per 
als ens locals.

L’acte de cloenda va comptar amb les 
intervencions de Sergi Penedès, secre-
tari general adjunt de l’ACM; Laura Fo-
raster, directora general en funcions de 
Catalunya Internacional; Conxita Font, 
subdirectora general de Relacions 
amb la Unió Europea del Departament 
d’Acció Exterior i Unió Europea; Antoni 
Montseny, director de Relacions Inter-
nacionals de la Diputació de Barcelona 
i Miguel Comino, president de l’Àrea 
de Desenvolupament i Estratègia Local 
de l’FMC i alcalde de Sant Vicenç dels 
Horts.

Els representants institucionals han 
coincidit a destacar la importància 
d’aquest tipus d’iniciatives per refor-
çar la capacitat dels municipis a l’hora 
d’aconseguir finançament europeu, mi-
llorant així les oportunitats de desenvo-
lupament local.

En la jornada, es va portar a terme un 
taller pràctic sobre gestió i participació 
en projectes finançats per fons euro-
peus, a càrrec d’Anna Martínez Codina 
i Mireia Sanabria Redon, tècniques de la 
Unitat de Fons i Programes Europeus de 
l’Oficina d’Europa i Estratègia Internacio-
nal de la DIBA.

El seminari, que s’ha desenvolupat entre 
el 25 de setembre de 2024 i el 5 de fe-
brer de 2025 en format semipresencial, 

ha comptat amb la participació d’experts 
de diverses institucions. 

El seminari comptarà amb una nova 
edició, la sisena,  a partir del setembre 
d’enguany, en què ja hi treballen els or-
ganitzadors: l’ACM, la FMC i Catalunya 
Internacional, amb la col·laboració del 
Departament d’Acció Exterior i Unió Eu-
ropea de la Generalitat de Catalunya, 
l’Escola d’Administració Pública de Cata-
lunya (EAPC) i la Diputació de Barcelona.

FORMACIÓ

La intervenció administrativa urbanística en 
llicències i comunicacions serà un dels cursos 
destacats de la programació AFEDAP del març
En el marc de la programació men-
sual de cursos AFEDAP per a tècnics 
locals, els dies 7, 14 i 21 de març, de 
9.30 a 11.30 h., hem programat per 
primera vegada el curs “La intervenció 
administrativa urbanística: llicències, 
comunicacions, ordres d’execució i 
supòsits de ruïna”. 

El curs analitzarà la naturalesa jurí-
dica i el procediment que regula els 
diversos instruments urbanístics, ja 
siguin llicències, comunicacions, or-
dres d’execució i declaracions de ruï-
na, que garanteixen que la realització 

d’obres, activitats i usos s’ajustin a la 
normativa urbanística, de seguretat, 
mediambiental i de salut pública. 

La intervenció administrativa en l’ús 
del sòl, el subsòl i les edificacions és 
una eina essencial per tal que els ens 
locals puguin realitzar obres, activitats 
i usos d’acord amb la normativa urba-
nística.

El curs es realitzarà en línia, té un to-
tal de 6 hores de durada i l’impartirà el 
Dr. Josep M. Aguirre i Font, professor 
de Dret administratiu de la Universitat 

de Girona. Les inscripcions es poden 
tramitar  a través de la pàgina web de 
l’ACM.

Informació i contacte
93 496 16 16 Ext. 107
formacio@acm.cat
https://www.acm.cat/formacio

Cloenda del Seminari que s’ha impartit des del setembre de 2024 fins al febrer de 2025.
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Els Fons de Transició Nuclear: una oportunitat 
per a la dinamització del territori
El tancament de les centrals nuclears 
de Vandellòs i Ascó I i II respon a una 
combinació de factors, com la segure-
tat, l’envelliment de les instal·lacions i la 
transició energètica. Aquesta transició, 
si bé és un pas positiu cap a un futur 
més net i segur, presenta desafiaments 
importants, com la pèrdua d’ocupació 
i els impactes econòmics en les zones 
afectades.

Així, després del tancament planificat 
de les centrals nuclears, sorgeix la ne-
cessitat imperiosa de buscar alternati-
ves per al desenvolupament econòmic 
i la dinamització del territori. En aquest 
context, el Fons de Transició Nuclear 
emergeix com una eina per afrontar els 
reptes i aprofitar les oportunitats que es 
presenten en aquesta nova etapa.

El Fons de Transició Nuclear de Cata-
lunya es va establir per mitjà de la Llei 
5/2020, que va crear un impost mediam-
biental específic per a les instal·lacions 
que incideixen en el medi ambient. 
Aquest impost té com a objectiu gene-
rar recursos per acompanyar les zones 
afectades pel tancament de les centrals 
nuclears en la seva transició energètica 
i desenvolupament socioeconòmic, es-
devenint així una resposta estratègica 
als desafiaments del manteniment de la 
població dels municipis beneficiaris del 
fons. 

El territori beneficiari del Fons de Tran-
sició Nuclear son els municipis inclosos 
en el Pla PENTA I i PENTA II, o dit d’una 
altra manera, aquells que es localitzen 
en un radi de 10Km (PENTA I) i 30 Km 
(PENTA II) de les centrals nuclears, in-
closos en els comarques de La Ribera 
d’Ebre, Baix camp, Terra Alta, Priorat, 
Baix Ebre, Garrigues, Segrià, Terra Alta 
i Montsià.

Les actuacions objecte de finançament 
han d’estar directament relacionades 
amb la promoció econòmica, la gene-
ració de llocs de treball, o la transició 
energètica, tenint en compte les línies 
d’actuació prioritàries i objecte de fi-
nançament per part del Fons de Transi-

ció Nuclear, que són els projectes de re-
industrialització, la transició energètica, 
l’àmbit agroalimentari (inclòs l’agrícola), 
el turisme, les noves tecnologies i el 
sector públic.

D’acord amb això les accions poden 
ser: 

a) Actuacions d’identificació, cocrea-
ció, aprenentatge, execució i avalua-
ció d’iniciatives que donin resposta als 
reptes del territori de transició cap a un 
model socioeconòmic més verd, digital, 
resilient i just, de generació de llocs de 
treball i de foment de l’activitat econòmi-
ca, la innovació i la generació de nous 
models de negoci entre les empreses i 
els sectors prioritaris al territori. 

b) Actuacions de creació, acompanya-
ment i suport d’iniciatives empresarials 
que generin ocupació i/o facilitin la tran-
sició cap a un model productiu compe-
titiu i sostenible, que fomenti l’ocupació i 
la cohesió social.

Per a l’exercici de 2023, es va aprovar 
una distribució directa dels fons als mu-
nicipis beneficiaris, substituint la pre-
sentació de projectes per una justifica-
ció sobre la destinació dels recursos a la 
realització d’actuacions concretes.

A més, la Generalitat ha ampliat el ter-
mini per a l’execució dels projectes fi-
nançats pel Fons de Transició Nuclear 

2023 fins al 2026, permetent als munici-
pis beneficiaris disposar de més temps 
per dur a terme les seves iniciatives.

Així mateix, ha creat La Secretaria tècni-
ca del Fons de Transició Nuclear, amb la 
funció, entre altres, d’acompanyar i as-
sessorar a les entitats i persones bene-
ficiàries del Fons de Transició Nuclear, 
amb criteris de garantia jurídica, eficà-
cia i proximitat.

Si us cal qualsevol aclariment referent a 
aquesta convocatòria, des de la FMIT us 
podem resoldre els dubtes. Disposem 
d’un servei d’assessorament urbanístic, 
jurídic, ambiental i energètic per tal que 
els projectes que vulgueu desenvolupar 
amb el Fons de transició Nuclear es pu-
guin acomplir en el termini establert.

Finalment recordar-vos que, des de la 
central de compres de l’ACM, disposeu 
dels acords marc de planificació territo-
rial, redacció de projectes, i de consul-
toria de subvencions, entre d’altres, que 
poden ser una bona eina per als projec-
tes que vulgueu dur a terme.

Informació i contacte
93 496 16 16 - Ext. 248
info@fmit.cat
www.fmit.cat

Central nuclear de Vandellós. Crèdit de la foto: Flickr
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Informació i contacte
Ext. 222
centraldecompres@acm.cat
https://www.acm.cat/compres

Entra en vigor el nou Acord marc de Parcs 
infantils i Mobiliari urbà
Aquest passat 5 de febrer va entrar en 
vigor el nou Acord marc de parcs infan-
tils i mobiliari urbà, expedient 2022.05, 
amb destinació a les entitats locals de 
Catalunya. 

La vigència de l’acord marc és de dos 
anys, prorrogable per dos períodes 
de dotze mesos més fins a un total de 
quatre anys. Aquest Acord marc dona 
continuïtat a l’expedient 2017.05 que 
va finalitzar amb 192 entitats locals 
usuàries. Amb les novetats introduïdes 
en aquesta nova licitació s’espera, un 
cop passats els quatre anys, arribar a 
prop de les 300 entitats usuàries.

El nou acord marc manté les presta-
cions de l’anterior amb algunes millores 
i incorpora diferents novetats, sobretot 
pel que fa a mobiliari específic per a 
camins, àrees de descans i platges, 
que amplien substancialment la oferta 
a disposició de les entitats locals. 

Parcs infantils. 
S’han adjudicat àrees de joc de 2, 3, 
4, 5 i 6 elements de fusta, de metall i, 
com a novetat, de plàstic reciclat.  A 
banda de les àrees de joc s’han adju-
dicat també els elements de joc indi-
vidualitzats, els tancaments propis de 
l’àrea de joc i el paviment de cautxú. 
Tots aquests elements permetran a les 
entitats locals disposar de recanvis o 
bé ampliar el nombre d’elements d’una 
àrea de joc infantil.

Com a novetat destacada s’ha adjudi-
cat un lot per a parcs temàtics i/o abs-
tractes amb l’objectiu que els ens locals 
disposin d’una selecció d’empreses a 
les quals convocar per a l’adequació 
d’un espai determinat a una temàtica 
d’interès del ens local.  

Mobiliari urbà
En aquest àmbit s’ha augmentat abas-
tament les prestacions anteriors, incre-
mentant el nombre d’elements adju-
dicats, passant per exemple, de d’un 
únic banc per empresa adjudicatària 
a quatre; banc individual, banc doble, 
banc extra i banqueta. També s’ha in-

corporant la paperera de reciclatge i, 
aquest cop s’ha rebut oferta per les di-
ferent mides de jardineres. Tant pel que 
fa als bancs com les jardineres es dis-
posa totes les prestacions en tres mate-
rials diferents: fusta, metall i pedra. 

Com a novetat s’ha incorporat a l’oferta 
les pèrgoles que puguin actuar com 
a refugi climàtic en moments d’altes 
temperatures, les lletres corpòries que 
trobem a les entrades dels pobles i ciu-
tats i s’ha obert un nou espai per acollir 
elements per a la mobilitat on es dis-
posarà d’aparca-bicicletes individuals i 
dobles, elements de separació de ca-
rrils bici, pilones i miralls per una millor 
visibilitat.

Mobiliari per a camins i àrees de des-
cans
A partir d’aquest acord marc està a 
l’abast dels ens locals, els bancs, les 
taules de pícnic, papereres i tanques 
per delimitar camins i senders a més 
de la senyalització direccional i les fites 
i plafons informatius propis dels cam-
ins i àrees de descans. S’espera amb 
aquest conjunt d’elements facilitar el 
condicionament d’aquests espais cada 
cop més utilitzats i volguts per la ciu-
tadania. 

Mobiliari per platges
Catalunya te més de 800 quilometres 
de costa i 76 municipis costaners. 
Amb aquest acord marc es vol també 
facilitar la contractació d’elements es-

pecífics per a platges com ho son les 
dutxes, les lavabos i vestidors, les pas-
seres i les torres de vigilància. 

Circuits canins
Es disposa d’un lot específic amb els 
elements propis d’un circuit caní: Es-
làlom, passera, balancí i obstacles va-
ris a més d’una paperera canina.  

Elements d’esport urbà
I, finalment, s’han adjudicat altre cop 
els elements de fitnes i s’han incorpo-
rat de nou, les cistelles de basquet, les 
taules de tenis taula i l’estructura i xarxa 
de voleibol. 

Esperem amb aquest ampli ventall 
d’elements poder donar resposta a les 
necessitats expressades pels ens lo-
cals en aquest àmbit.

A la pàgina web de l’ACM disposeu 
de tota la informació que considerem 
és del vostre interès: model d’adhesió, 
plec administratiu i tècnic i la formalit-
zació amb l’empresa adjudicatària.
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Vilafant engega un projecte 
per apropar als alumnes el 
patrimoni cultural i natural 
del municipi

Girona permet la recollida 
diària del tèxtil sanitari amb 
el sistema de contenidors 
intel·ligents

L’Ajuntament de Vilafant ha engegat el projecte “Sortides a 
l’entorn”, una iniciativa de l’àrea d’Educació dissenyada en 
col·laboració amb els centres educatius del municipi, Sol 
i Vent i Les Mèlies, amb l’objectiu d’apropar als alumnes 
el patrimoni cultural i natural de Vilafant. A través d’aquest 
projecte, es volen reforçar valors com la cohesió, el treball 
en equip i les habilitats comunicatives. Aquesta proposta 
està adreçada a l’alumnat de 4t i 6è de primària, amb dues 
sortides diferenciades per cada cicle que complementen 
les activitats que els centres educatius estan treballant.

Els alumnes de 6è de les dues escoles tindran l’oportunitat 
de conèixer Palol Sabaldòria i les seves restes arqueològi-
ques, mentre que els de 4t realitzaran una activitat centra-
da en la comunicació a Ràdio Vilafant del projecte educa-
tiu en curs al municipi Rodajoc.

L’Ajuntament de Girona facilita la recollida diària de la 
fracció de residus del tèxtil sanitari a qui ho necessiti en 
el sistema dels contenidors intel·ligents. D’aquesta ma-
nera, els veïns i veïnes que tinguin un alt volum de resi-
dus d’aquest tipus, com bolquers, compreses o gases de 
cotó, poden dipositar-ho cada dia si abans se sol·licita al 
consistori. 

L’objectiu d’aquesta mesura és millorar el sistema de re-
collida de residus de la ciutat i facilitar l’ús d’aquest nou 
model als veïns i veïnes. A través de la Bústia d’Avisos i 
Suggeriments de l’Ajuntament, o mitjançant una instància 
a través del Registre, la ciutadania que utilitzi els conte-
nidors intel·ligents pot sol·licitar llançar el tèxtil sanitari 
cada dia.

Un dels contenidors tèxtils sanitaris. Foto: ACN

Acció climàtica

Palol Sabaldòria, lloc on es realitzarà una de les sortides.  Foto: Ajunta-
ment de Vilafant
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Set municipis del Camp 
de Tarragona crearan una 
aplicació mòbil de seguretat 
ciutadana
Els ajuntaments de Cambrils, el Catllar, la Canonja, Cons-
tantí, Mont-roig del Camp, Tarragona i Reus es dotaran 
d’una aplicació de seguretat ciutadana compartida que 
permetrà a la ciutadania comunicar-se de manera fàcil i im-
mediata amb els cossos de seguretat per demanar ajuda 
en situacions d’emergència.

El sistema digital de seguretat es materialitzarà amb una 
aplicació per a dispositius mòbils, gratuïta i de fàcil utilitza-
ció que agilitzi les comunicacions entre la ciutadania i els 
cossos de seguretat i, en definitiva, permeti oferir una res-
posta més ràpida, eficient i efectiva en casos d’urgència. 
Igualment, el sistema digital de seguretat ha de permetre 
una comunicació àgil entre els diferents cossos de segu-
retat.

Qualitat de vida

Imatge de la pantalla d’inici de l’App. Foto: Ajuntament de Molins 
de Rei

Prosperitat
L’Ajuntament de Molins de 
Rei llança una aplicació per 
facilitar l’accés als serveis 
municipals
L’Ajuntament de Molins de Rei ha presentat ‘Som Molins’, una nova 
aplicació mòbil per millorar la comunicació i els serveis municipals. 
Facilita l’accés a informació, esdeveniments i tràmits municipals, 
incloent-hi la gestió de cites prèvies i la comunicació d’incidències 
a la via pública amb fotos adjuntes. A més, permet als tècnics 
municipals gestionar aquestes incidències de manera més ràpida 
i eficient, millorant així el manteniment de l’espai públic.

Impulsen la primera xarxa 
de suport dirigida a homes 
per fomentar la paternitat 
responsable a Cambrils
La corresponsabilitat en la cura de les criatures és el pi-
lar fonamental del servei ‘Pares en Acció: grup de criança 
entre homes’ que s’ha engegat a Cambrils. És el primer 
cop que s’impulsa una xarxa dirigida específicament a 
progenitors homes al Baix Camp. La proposta, inclosa en 
el programa municipal ‘Moments per a tu’, vol fomentar la 
paternitat responsable amb sessions on els homes com-
parteixin vivències, inquietuds i necessitats emocionals 
durant l’etapa dels 0 als 3 anys dels infants. “Em va cridar 
l’atenció perquè com a pares en aquest aspecte estem 
molt infravalorats. I això reforça el vincle amb els fills”, 
ha afirmat Daniel Jiménez, un dels participants. El servei 
consta de vuit sessions gratuïtes que s’allargaran fins a 
l’abril.

Membres del grup en la primera sessió compartint experiències. Foto: 
ACN

Representants dels set municipis a l’acte de signatura del conveni de 
l’App Seguretat Ciutadana, a l’Ajuntament de Reus. Font: Reus.cat




